

بسم الله الرحمن الرحيم

جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا

كلية الدراسات العليا

كلية التربية

بحث تكميلي لنيل درجة الدبلوم فوق الجامعي

في التربية بعنوان

**القيم التربوية للمدائح النبوية  
للشيخ/محمد عثمان عبده البرهاني  
دراسة تحليلية وصفية**

إعداد الطالب: جمال حسين جابر محمد

إشراف: -دكتور/عادل حسن العقاب

م ٢٠٠١

## ملخص البحث باللغة العربية

من خلال هذا البحث قام الباحث باستنباط القيم التربوية في مدائح الشيخ /محمد عثمان عبده البرهاني وقد قام الباحث بتقسيم البحث إلى اربعة فصول .

### الفصل الاول :-

يشتمل على حياة الشيخ محمد عثمان عبده البرهاني ونشأته وعصره ومؤلفاته

### اما الفصل الثاني :-

يحتوي على دخول التصوف في السودان

### والفصل الثالث :-

القيم التربوية في مدائح الشيخ / محمد عثمان عبده البرهاني (الروحية ، الاجتماعية والاخلاقية ) .

### الفصل الرابع :-

في طياته القيم التربوية في مدائح الشيخ / محمد عثمان عبده البرهاني بين المعارضين والمؤيدين .  
ثم الخاتمة والنتائج والتوصيات والملاحق واخيرا المراجع التي من خلالها قام الباحث بتوثيق هذا البحث .

## Research abstract

The researcher via this study has generated the educational summits in praising of Elshiekh Mohammed Osman Elburhani and dividing this research into four chapters.

Chapter one in clouds the Spain life of Elburhani his age and published books.

The second chapter: contains the advent of my sticim in Sudan while the third one in details the educational Evolutions of Elshiekh Elburhani prosing, the spiritual, social and morals.

The fourth chapter speaks about Elburhani priorities among the opposers and loyal.

Finally, the conclusion, and comes, recommendation appendixes and retrenches through which the researchers has don this week research.